
   از مقطع ورودتان به دانشگاه صنعتی اصفهان 
و جامعه اسلامی دانشجویان بگویید.

من ورودی س��ال 1375 دانشگاه صنعتی اصفهان 
هس��تم اما اكثر ورودي هاي س��ال تحصيلی 73-7۴ 
جامعه اس��لامی دانش��جويان همكلاس��ي هاي ما در 
مدرس��ه نور ته��ران بودند كه تحت اش��راف حاج آقا 
مجتبي تهراني قرار داش��تند. لذا من تا پيش از ورود 
به دانشگاه، جامعه اسلامی را در همين حد اجمالي و 
از طريق اين دوستان به عنوان يك تشكل دانشجويی 
مي ش��ناختم. بر همين اس��اس وقتی وارد دانش��گاه 
صنعتي اصفهان ش��دم طبيعتاً قصد داشتم مدتي به 
ش��ناخت فضای كلی محيط و دانشگاه بپردازم. سال 
75 سال ويژه اي بود از آن جهت كه آغاز شكل گيري 
فرآيندهاي سياسي منتهي به دوم خرداد بود. به اين 
معن��ي كه فعالين سياس��ي از جمله نهضت آزادي به 
ش��دت در دانش��گاه ها فعال ش��ده بودند. دولت وقت 
هم به دليل سياس��ت هاي نادرست در حوزه فرهنگي 
و سياس��ي و اقتص��ادي به ش��دت مورد انتق��اد قرار 
مي گرفت و فضا به معناي جدي آماده يك تحول بود. 
من كه وارد دانش��گاه شدم، مس��جد پاتوق ما بود كه 
آنجا بچه ها را مي شناختيم و ارتباط برقرار مي كرديم. 
بخص��وص خوابگاهي بودن ما موجب بيش��تر ش��دن 

ارتباط با ديگران بود. 
   اولین فعالیت شما در یک تشکل دانشجویی 

مربوط به جامعه اسلامی دانشجویان بود؟

خير، اولين حضور من به لحاظ تش��كلي در واحد 
قرآن نهاد نمايندگی مقام معظم رهبری در دانش��گاه 
ب��ود. مدت��ی فعاليت هاي��م را در نهاد ادام��ه  دادم تا 
اينكه به انتخابات انجمن اس��لامي دانشگاه رسيديم. 
اي��ن انتخابات يك انتخابات وي��ژه اي بود و دليل آن 
هم فضاي آن روز دانش��گاه بود، يعني هنوز بچه هاي 
رزمنده و جانباز در دانش��گاه حضور داشتند و فضاي 
دانش��گاه هنوز بوي جهاد و ش��هادت و جبهه مي داد. 
دانش��گاه صنعت��ي اصفهان هم نس��بت به جمعيتش 
بيش��ترين شهيد را تقديم انقلاب كرده بود لذا در آن 
فضا انجمن اس��لامي هم دست همين رزمنده ها بود، 
اما در عين حال ني��ز منتقد دولت و وضعيت موجود 
بودند. يعني به نحوي مطالبه گر خواس��ته هاي صنفي 
دانش��جويان هم بودن��د. من هم ب��ا بچه هاي انجمن 
ارتباط��م خوب بود. ولي تش��خيصم اي��ن بود كه در 
انجمن جريان جديدي در حال شكل گيري است. مثلًا 
رفت و آمد طيف ليبرال ها و نهضت آزادي ها مشاهده 
مي ش��د يا عناصري مثل طبرزدي را براي همايش ها 
دعوت مي كردند. در سال 75 مواضع طبرزدي تقريباً 
روش��ن شده بود. البته اين افراد در پوشش نقد دولت 
مي آمدند ولي واقعيت چي��زي ديگري بود. يعني آن 
زمان آقاي هاش��مي مترادف كل نظام بود و منتقد او 
ضد انقلاب محسوب می شد. انجمن اسلامی دانشگاه 
ما نيز اينگونه بود كه پوس��ته ارزشي و انقلابي داشت 
ولي نس��ل جديد آن كه جنگ را نديده بود، آن طور 

نبود. در همين اثنا انجمن اسلامي اقدام به يك كاري 
كرد كه براي ما محرز شد كه مي خواهد مسير ديگري 
را طي كند و آن هم اين بود كه انتخاباتي كه هميشه 
در مسجد دانشگاه و با احراز صلاحيت جدي و قاطع 
برگزار مي شد اين بار در دفاتر دانشكده ها برگزار شد 
و در واقع س��عي كردند فضاي ب��از در انتخابات را به 
نوع��ی تجربه كنن��د كه اين موجب نف��وذ افرادی در 
انجمن می شد كه هيچ سنخيتی با اساسنامه و هويت 

اين تشكل نداشتند.
   علت این تغییر رویکرد را در چه می دانید؟

يك عل��ت آن بود كه تحت تأثير انتخابات س��ال 
7۶ بودن��د. يعني يك بخش��ي از اين اتفاق يك مانور 
تبليغات��ي براي آقاي خاتمي محس��وب مي ش��د. در 
همين راس��تا هم انجمن اس��لامي ب��ه صراحت رفت 
پش��ت سر آقاي خاتمي و تمام بدنه اش را در حمايت 
از ايشان فعال كرد. لذا آن حدسي كه مي زديم تقريباً 
اثبات شد كه بدنه آينده اين جريان دارد از مشروعيت 
بچه رزمنده ها و جانبازان سوءاس��تفاده مي كند. بچه 
رزمنده ها نسبت به دولت منتقد بودند ولي آن طيف 
نسبت به حاكميت نقد داشتند و فضاي آزادي خواهي 
كه عكس العملي به دولت آقاي هاشمي بود باعث شد 
كه آن جريان تقريباً نيمی از انجمن را تصاحب كند و 
نصف ديگر هم طيفي بودند كه نس��بت به اين جريان 
حداقل در آن مقطع مشكلي نداشتند بر همين اساس 
آن عناصر باعث ش��دند كه پ��اي طيف ليبرال و ... به 

 می گفتند 70 دانشجو 
 در کوی دانشگاه 

کشته شده است

كودتای 18 تیر و تحولات جامعه اسلامی دانشجويان 
دانشگاه صنعتی اصفهان در گفت وگو با میثم نیلی؛

زمينه ها و چگونگی تأس��يس جامعه اسلامی دانشجويان دانش��گاه صنعتی اصفهان و وقايع مهم اين دانشگاه طی سالهای 
75 ت��ا 80، مح��ور اصل��ی گفت وگوی ما با ميثم نيلی را ش��كل می ده��د، اگرچه عملًا اين گفت وگو به موضوع ياد ش��ده 
منحص��ر نش��د و روايتی جذاب از برخی حواش��ی كودتای 18 تير 1378 و حوادث پ��س از آن و... در ادامه مطرح گرديد. 
ميثم نيلی در كارنامه دوره دانش��جويی خود س��ابقه مس��ئوليت اتحاديه جامعه اس��لامی دانش��جويان را داراس��ت و در 
دولت نهم نيز مش��اور جوان وزير فرهنگ و ارش��اد اس��لامی بود. متن كامل اين گفت وگوی جذاب را از نظر می گذرانيد:

نهايتاً به اين 
نتيجه رسيديم 
جامعه اسلامي 

دانشجويان 
بهترين سنگر 

براي مبارزه 
ايدئولوژيك 
و سياسي با 

جريان ليبرال 
و ضد انقلاب 
در دانشگاه 

صنعتی اصفهان 
در آن برهه 

است. لذا بچه ها 
جمع شدند 

مرامنامه اي ذيل 
اساسنامه جامعه 
اسلامی نوشتند

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي

از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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ما اين چنين 
تفكراتي را در 
فيلم انتخاباتي 
ايشان نيز 
ديديم كه براي 
جذب اقشار 
مختلف با يك 
دختر بدحجاب 
مصاحبه شد 
و... )كه بعداً 
مشخص شد 
بازيگر بوده( 
و حتی به ياد 
دارم آقاي 
توكلي عكس 
امام و رهبري 
را هم در 
تبليغات خودش 
نگذاشته بود 
كه بالاخره اين ها 
پيامهايی داشت. 
ولي در مجموع 
ايشان خب 
خيرالموجودين 
بود

انجمن باز شود. به همين علت ما در دانشگاه ستادي 
در حماي��ت از آقاي ناطق ن��وري به همراه تعدادی از 
بچه ها تش��كيل داديم. بع��د از اين وقايع دوم خرداد 
اتف��اق افتاد و آقاي خاتم��ي 20 ميليون رأي آورد و 
رئيس جمهور ش��د. درخودي  ها شرايط، انفعالي تلقي 
مي شد. به ياد دارم ۴ روز بعد از دوم خرداد يك جمع 
7-۶ نفره اي در مس��جد دانشگاه دور هم جمع شديم 
و گفتي��م چه بايد كرد؟ جلس��ه حدود ۴-3 س��اعت 
طول كش��يد و همه به اين نتيجه رسيديم كه انجمن 
اس��لامي ديگر به س��مت ما برنمي گ��ردد. بخصوص 
اينك��ه نفوذ دفت��ر تحكيم روي انجمن م��ا كه تا آن 
زمان تقريباً مستقل محسوب مي شد در حال افزايش 
بود و ش��وراي مركزي جديد انجمن دانش��گاه نيز در 
جلس��ات تحكيم ش��ركت مي كرد. لذا تحليل ما اين 
ب��ود با فضاي تركتازي انجمن در دانش��گاه و حمايت 
دول��ت از آن و اتص��ال آن ب��ه دفتر تحكي��م و نفوذ 
جريان روش��نفكري ليب��رال در آن، لازمه تعادل در 
جبهه بندي سياس��ي دانشگاه وجود يك تشكل بسيار 
غليظ سياس��ي در برابر انجمن اس��ت. چون آن زمان 
 بس��يج تشكل دانشجويي محس��وب نمي شد. از سال 
78 -77 با تصويب مجلس پنجم بس��يج يك تشكل 
دانشجويي شد. يعني بسيج در دانشگاه نماينده سپاه 
ب��ود، به همين علت ما به اين نتيجه رس��يديم كه تا 
بخواهيم تش��كل جديد تأس��يس كنيم و جابيندازيم 
و اساسنامه بنويس��يم خيلي طول مي كشد و دردسر 
دارد. برای همين در فكر تش��كيل يك تش��كل خوب 
و تثبيت ش��ده بودي��م و طبيعتاً اولي��ن جايي كه به 

ذهنمان مي رسيد جامعه اسلامي دانشجويان بود. 
   بع�د از این تصمیم چه اقدام عملیاتی انجام 

دادید؟
همان جم��ع ۶-5 نفره در دانش��گاه اصفهان يك 
جلس��ه اي با دبيركل وقت جامعه اس��لامی آقاي نصر 
برگ��زار كرديم. ايش��ان آم��د و خيلي هم اس��تقبال 
ك��رد. نهايتاً به اين نتيجه رس��يديم جامعه اس��لامي 
دانش��جويان بهترين سنگر براي مبارزه ايدئولوژيك و 
سياس��ي با جريان ليبرال و ضد انقلاب در دانش��گاه 
صنعت��ی اصفهان در آن برهه اس��ت. لذا بچه ها جمع 
ش��دند مرامنامه اي ذيل اساس��نامه جامعه اس��لامی 
نوش��تند و بعد هم هيأت مؤسس تشكيل شد و نهايتاً 
در تابستان 7۶ جامعه اس��لامي دانشجويان دانشگاه 
صنعت��ی اصفه��ان را ثب��ت كردي��م و عضوگيري و 

جلساتمان هم در همان تابستان انجام شد. 
   چند نفر عضو جذب کردید؟

79 نفر. البته جالب است بدانيد كه آن زمان نهاد 
نمايندگ��ی مقام معظم رهبری و اس��اتيد حزب اللهي 
و حتی طي��ف كثيری از بچه ه��ای خوابگاه و متعهد 
دانش��گاه مخالف اين كار بودن��د. دليلش هم اين بود 
كه احس��اس مي كردند نظم فضا نبايد به هم بخورد و 
وظيفه ما اين اس��ت كه برويم و انجمن را باز تعريف 
كنيم. ب��ه ما مي گفتند چرا انجمن را به طيف ليبرال 
واگذار مي كنيد؟ م��ا بايد برويم انجمن را بگيريم. اما 
م��ا معتقد بوديم نف��وذ در انجمن اس��تمرار نخواهد 
داش��ت لذا كارمان را در دانش��گاه با فضاي فرهنگي 
خيلي جدي ش��روع كرديم. يعني اگر نقدي به دولت 
داش��تيم از ن��وع فرهنگي  بود و در همين راس��تا هم 
ش��خصيت هاي فرهنگي را به دانشگاه مي آورديم كه 
وجهه علمي و ديني ش��ان پررنگ تر بود. مثلًا آيت الل 
خزعلي را به مناسبت شهادت امام صادق عليه السلام 
آورديم در مس��جد دانشگاه صحبت كردند. يعني يك 
مبارزه سياس��ي بود در پوشش فرهنگي. يا مثلًا سال 

7۶ پس از تس��اوی ايران با استراليا و صعود تيم ملی 
ب��ه جام جهانی برنامه ای در دانش��گاه برگزار كرديم 
و آقای كربكندی و نعيم س��عداوي را كه از بچه هاي 
جامع��ه اس��لامی خوزس��تان و جنوب كش��ور بود را 
آورديم به دانش��گاه كه استقبال بسيار خوبی هم شد 
و در مجموع اين كارها براي جريان سياسي مقابل به 

شدت آزار دهنده بود.
   آن زم�ان موض�ع انجمن نس�بت به مواضع 

انحرافی 13 رجب آقای منتظري چه بود؟ 
آن سال انجمن دو طيف شد. يك گروه بر مواضع 
انحرافی تأكيد داش��تند و يك گروه هم دانش��جويان 
مذهبي  بودند كه سعي مي كردند ميانه حركت كنند 
ت��ا ليبرال ها را جذب كنند ك��ه البته نهايتاً در منگنه 
قرار گرفتند و موضعگيری كردند و حتي يادم هست 
در تجمع و راهپيمايی عظيم مردم اصفهان در مسجد 

سيد نيز شركت كردند. 
   ب�ا این اوص�اف طیفی ک�ه از ابت�دا مخالف 
تأسیس جامعه اسلامی بودند، هنوز موضع شان 

تغییر نکرده بود؟
ب��ا انتخاب��ات دوم انجمن به اين نتيجه رس��يدند 
كه تش��كيل جامعه اسلامی كار بس��يار درستي بوده 
و به مرور زمان نيز ارتباطش��ان را با ما افزايش دادند. 
بخصوص بچه هاي خوابگاه كه برخي شان عضو شدند، 
چون خوابگاهي ها به طور س��نتي ب��ا انجمن مرتبط 
بودند. ج��دای از اين موضوع يكس��ري فعاليت هايي 
هم از س��ال اول تحت عنوان وحدت حوزه و دانشگاه 
ش��روع كرديم كه طلاب خوب ق��م و اصفهان را وارد 
دانشگاه و خوابگاه مي كرديم. بعد از مدتي اين ارتباط 
متقابل ش��د و بچه هاي خوابگاهي ما مي رفتند پيش 
آنه��ا در ح��وزه علميه . يادم هس��ت س��ال اول آقاي 
حائ��ري ش��يرازي آمدند صحبت كردند و س��ال دوم 
ني��ز آقايان مصب��اح و محمد خامن��ه اي و آقاتهراني. 
يعني جامعه اس��لامی يك فضاي جدي و جديدی در 

دانشگاه ايجاد كرد.
   آقای مصباح چه س�الی آمدند؟ برنامه خوب 

برگزار شد؟
س��ال 78 كه آقاي مصباح آمدن��د اوج تخريب ها 
عليه ايش��ان بود. هيچ برنامه اي در دانش��گاه صنعتي 
اصفه��ان به ش��لوغي اي��ن برنامه كه با ن��ام »بالهاي 
معرفت« برگزار ش��د تاكنون نبوده اس��ت. 3 س��الن 
بزرگ دانش��گاه كاملًا پر ش��د، اصلًا هم اتفاق خاصی 
نيفتاد چون سالن اصلي دست بچه هاي خودمان بود. 
بعد برنامه هم آقاي مصباح، قدم زنان بين دانشجويان 
به مس��جد دانش��گاه رفتند و پشت س��ر ايشان نماز 
جماع��ت برگزار ش��د و بين دو نماز هم ايش��ان يك 
بح��ث اخلاقي مطرح كردند و بعد هم با بچه ها رفتند 
س��لف غذاخوري. اين كارها فضاي دانش��گاه را كاملًا 
تغيير مي داد و فضاي آنها را سياس��ي تر و فضاي ما را 

فرهنگي تر مي كرد.
   در وقایع سیاسی مثل مقطع 18 تیر و ... چه 

عکس العملی داشتید؟
از س��ال 77 و اوايل 78 موضعگيري هاي سياسي 
جامعه اس��لامی متوجه جريانات حاكم بر دولت شد. 
يعن��ي عليه برخي اقدامات دول��ت بيانيه مي داديم و 
تجمع مي كرديم. مثلًا در ماجراي قتل هاي زنجيره اي 
تجم��ع داش��تيم و بياني��ه دادي��م. در ماج��راي 25 
ارديبهش��ت 78 كه آق��ا پيامي براي م��ردم اصفهان 
دادند نيز در دانش��گاه تجمع گذاش��تيم. دانشگاه ما 
يك دانش��گاه سياس��ي بود و از جرياناتي مثل سران 
جامعه مهندسين و جريانات خيلي متمايل به راست 

در دانش��گاه بودن��د تا افرادي مثل دكت��ر منظور كه 
گرايش��ات ليب��رال و نهضت آزادي داش��تند و امثال 
احمد شيرزاد كه گرايشات عجيب و متمايل به دولت 
وق��ت داش��ت. در زمان 18 تير نيز من خ��ودم اتفاقاً 
در دانش��گاه ته��ران درس می خواندم چ��ون آن ترم 
را به صورت ميهمان از دانش��گاه صنعتی اصفهان به 
دانشكده كشاورزی پرديس كرج دانشگاه تهران آمده 
بودم. به ياد دارم روز بعد از 18 تير 78 دانشگاه شلوغ 
بود، من با اتوبوس رفتم به س��مت ميدان آزادي و از 
آنجا هم رفتم كرج. آنجا كه رس��يدم ديدم يك حجله 
گذاش��ته اند به عنوان شهداي دانشجو! بعد هم دم در 
يك��ي از دانش��جوها آمد و به من گف��ت: چرا مي آيي 
دانش��گاه؟ گفتم: چون امتح��ان داريم! گفت امتحان 
چي؟ دانشجوها را كشته اند و بعد شروع كرد به گريه 
كردن. گفتم كجا كش��ته ش��ده اند؟ گف��ت مگر خبر 
نداري؟ كوي دانش��گاه را به خاك و خون كشيده اند 
و 70-۶0 تا دانش��جو كشته ش��ده اند! بلافاصله وارد 
دانش��كده و بعد هم وارد دفتر بس��يج شدم. ماجرا را 
از بچه ها پرسيدم، بچه ها گفتند اطلاعي كه ما داريم 
اين اس��ت كه درگيري شده ولي كشته نداشته است. 
گفتم پ��س اين ها چه مي گوين��د؟ گفتند نمي دانيم، 
شايد هم داشته باشد. آن زمان هم مثل الان اينترنت 
و پيام��ك و ... نبود و تنها منب��ع خبري ما اطلاعاتی 
بود كه دهان به دهان درميان دانشجويان می چرخيد 
و در همي��ن حين بود كه اس��تعفاي آقاي معين نيز 
اعلام ش��د و بلافاصله پس از اين خبر، اعلام ش��د كه 
رؤساي دانش��كده هاي دانشگاه تهران و دانشكده هاي 
اقماري همه در اعتراض به برخوردهاي با دانشجويان 
اس��تعفا كرده اند. يعنی شما ترس��و بودن اين افراد را 
اينجا می توانيد ببينيد كه وقتی يك بحران و غائله ای 
بوجود می آمد، به جای آنكه جهت حل آن اقدام كنند 

پشت همه را خالی می كردند و استعفا می دادند.
   روز 29 تیر چه اتفاقی افتاد؟

روز 20 تير قرار ش��د كسي به سمت كوي نرود و 
عصر آن روز نيز خبر دادند كه آقا فردا با دانش��جوها 
ديدار گذاش��ته اند. م��ن هم به چند نفر از دوس��تان 
دانش��گاه صنعتي اصفهان زنگ زدم كه راه بيفتيد كه 
صبح اينجا باش��يد و صبح نيز رفتيم به س��مت بيت. 
فض��ا، فضاي ملتهبي ب��ود و يك حالت تحيري وجود 
داشت، چون از طرفي شايعات مي گفت كه نظام ديگر 
س��رنگون اس��ت و از طرفي تعدادي از دانشجوها چه 
خوب و چه غير خوب دچار آسيب شده بودند وليكن 
همه آمده بودند كه حرفهايي را از آقا بشنوند. آقا كه 
صحبت كردند، در عين اينكه آرامش به بچه ها مي داد 
يك بغض ناش��ي از مظلوميت در حرف هايشان وجود 
داش��ت، به حدي كه بعد از صحبت هاي ايشان كه در 
پايانش ه��م راز و نيازي با امام زمان)عج( داش��تند، 
حدود نيم ساعت تا چهل و پنج دقيقه جمعيت هنوز 
نشس��ته بود و داش��ت گريه مي كرد و ع��ده اي هم با 
چشم گريان داشتند حسينيه را ترك می كردند. در آن 
سخنراني آقا چند نكته داشتند. اولاً به دشمن گفتند 
كه خيلي اميدوار نشود، اينجا ايران است. يك حرفي 
هم با جوانان داش��تند كه موضع��ي در قبال اتفاقات 
كوي گرفتند و فرمودند چرا بايد اينطوري شود و چرا 
بعضي ه��ا به حرف ما گ��وش نمي دهند؟ يعني معلوم 
بود آقا از برخ��ي افرادي كه مدعي طرفداري از نظام 
و ولاي��ت بودند دلخوري داش��تند. البته مخاطب اين 
حرف دولت نبود ولي اخبار ما حاكي از آن بود كه آقا 
در همان روز ش��وراي عالي امنيت كش��ور را خواسته 
بودند و همانجا چهار، پنج تا دستور في المجلس داده 
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بودند كه آنها موظف شده بودند انجام دهند. از جمله 
آنها قطع سيس��تم موبايل در منطقه حاش��يه خيابان 
انقلاب بود كه با اين كار ش��بكه عصبي ضدانقلاب را 
متلاش��ی كرده بود و ارتباطشان با هم قطع شده بود 
و بعد از آن بود كه نيروهاي امنيتي راحت  توانس��تند 
عناصر ميداني آنها را شناس��ايي و دستگير كنند كه 
متأس��فانه اين اقدامات به دلي��ل اينكه رئيس يا دبير 
ش��وراي عالي امنيت كشور كس��اني مثل تاج زاده و... 
بودند كه خودشان رأس فتنه بودند، خيلی دير انجام 

شد.
   بعد از آن دیدار شما چه کردید؟

بعد از ديدار رفتيم دفتر جامعه اسلامی در خيابان 
ايتاليا. آنجا بچه ها فق��ط همديگر را بغل مي كردند و 
گري��ه مي كردند. اين روز هم گذش��ت و اگر اش��تباه 
نكنم جامعه اسلامی دانشجويان يك بيانيه سراسری 
منتشر كرد تا اينكه صبح روز 22 تير گفتند فردا قرار 
است تجمعی صورت بگيرد. بچه ها پرسيدند چه كسي 
تجمع گذاشته است؟ اول مطرح شد كه اصلاح طلب ها 
گذاش��ته اند، بعد بلافاصله شوراي هماهنگي نيروهاي 
انقلاب اعلام كرد كه چهارشنبه تجمع مردم مؤمن و 
انقلابي اس��ت و شب هم تلويزيون يك پيامي از آقا با 
اين مضمون قرائت ك��رد كه فرزندان انقلابي و مردم 
مؤم��ن اين فتنه را جمع كنند. اما در عين حال تصور 
م��ا اين بود كه احتمالاً ي��ك درگيري عظيم خياباني 
بي��ن طرفين خواهد بود. لذا همان ش��ب ما در محله 
خودمان )دوش��ان تپه( با وانت بلندگ��ودار در كوچه 
پ��س كوچه ه��ا راه افتاديم و مردم را ب��ه راهپيمايي 
فردا فراخواندي��م. روز 23 تير جمعيتي كه آمد واقعاً 
بي س��ابقه بود ام��ا جالب آنكه تعداد زي��ادی از مردم 
ب��ا چوب آمده بودن��د. يعني به اين قص��د آمدند كه 
اگر درگيري ش��د تكليف را مش��خص كنند و تا پاي 
ج��ان از انقلاب دفاع كنند. چ��ون طرف مقابل اراذل 
خيابانی بودند و كاملًا به سلاح های سرد مجهز بودند. 
با اي��ن ح��ال در روز راهپيمايي هرچه ن��گاه كرديم 
ديدي��م كه فض��ا مال حزب الل اس��ت و همه چوب ها 
را كنار گذاش��ته اند و برايم بس��يار جالب بود كه در 
اي��ن راهپيمايي اولين بار بود كه من هيچ عكس��ي از 

خاتمي در دست مردم نديدم.
از س��وی ديگر نيز ش��ب قبل از راهپيمايي گفته 
بودند كه آقاي هاش��مي مي خواهد ح��رف بزند ولي 
صبح كه آمديم ديديم ايشان نيست. بعدها فهميديم 
كه قرار بوده آقاي خاتمي بيايد كه ايش��ان تحليلش 
اين بوده كه مردم حضور چشمگيری نخواهند داشت 
و اگر م��ن به عنوان رئيس جمهور بروم به ضرر نظام 
مي ش��ود كه من بروم و جمعيت نباشد. آقای هاشمي 
هم گوي��ا گفته بود من حالم خوب نيس��ت و اينقدر 
از اين وضعيت ناراحتم كه نمي آيم. البته ايش��ان آن 
زم��ان  گاهي موضعگيري هاي خوبي مي كرده ولي هر 
جا نياز به حرف جدي بوده، ايش��ان از موضع وحدت 
حرف مي زده اس��ت. لذا آن روز هم نيامد و سرانجام 
حسن روحاني به عنوان دبير شورای عالی امنيت ملی 
وقت به دانشگاه تهران آمد و صحبت كرد كه البته در 

آن روز مواضع بسيار خوبی هم داشت.
   23 تیر 78 چقدر با 9 دی 1388 قابل قیاس 

است؟
9 دی قطعاً جمعيت بس��يار بيشتر بود اما اين دو 
واقعه از خيلي جهات ش��بيه به هم هستند. يعني در 
هر دو مردم بغض داش��تند ولي فرق شان هم اين بود 
كه 9 دي بغض فرو خورده حدود 7 ماه ملت بود ولي 
23 تير بغض س��ه، چه��ار روزه ملت بود. برای همين 

هم 9 دی بسيار عظيم تر بود.
   بعد از راهپیمایی 23 تیر فضای دانش�گاه ها 

چقدر تفاوت کرد؟
بالاخره بی تأثير نب��ود، به اضافه اينكه كميته هاي 
مختلف��ي هم با عن��وان حقيقت ي��اب، ماجراي كوي 
دانش��گاه و ... ايجاد ش��د كه بعده��ا گزارش هاي آن 
منتشر ش��د كه وقتي اعلام كردند فقط يك نفر طی 
اين حوادث كش��ته ش��ده كه آن هم دانشجو نبوده و 
س��رباز بوده، خيلی مسائل عوض شد چون قبل از آن 
مطرح كرده بودند كه مثلًا 70 دانشجو در حادثه كوی 
دانشگاه كشته ش��ده اند كه بايد انتقام آنها را گرفت! 
همچنين دفتر تحكيم بع��د از اين ماجرا فهميد ابزار 
دس��ت احزاب سياسي  قرار گرفته است كه سرنوشت 
جنبش دانش��جويي برايش هي��چ اهميتي ندارد. اين 

براي تحكيم يك نقطه عطف بود.
   در ای�ن بره�ه اقدامات دفت�ر تحکیم به چه 

صورت بود؟
مث��لًا در دانش��گاه صنعتي اصفهان در تابس��تان 
همان س��ال و بع��د از اتمام فتنه، دفت��ر تحكيم يك 
اردوي آموزش��ي گذاش��ت. مدعوي��ن آن نيز افرادي 
مثل س��روش، كدي��ور، ملكي��ان، ت��اج زاده، مجتهد 
شبس��تري، ظريفيان، بش��يريه و... بودند. ما از طرق 
مختل��ف مخالفت كرديم ولي خيلي س��عي داش��تيم 
وضعيت اردو به هم نريزد چون آنها به دنبال درگيري 
و امث��ال ذلك بودن��د. در آن مقطع مصطفی ملكيان 
برای نخس��تين ب��ار حرفهای عجيبی م��ی زد. وی با 
اينكه س��ابقه س��خنان غيردينی و... نداشت اما برای 
نخس��تين بار در آنج��ا برخی از مباحث��ش را مطرح 
كرد كه حرف هاي او كاملًا ش��ائبه هاي پلوراليس��تي 
داش��ت. ما نيز صدای تك تك مدعوين آن جلسات را 
 ضبط كرديم و به علاوه تحليل جامع از آنها و مسئله 
18 تي��ر و... خدمت آقاي��ان مكارم ش��يرازي، نوري 
همداني و... رس��يديم و آنه��ا را ارائه داديم. در نهايت 
نيز همه بزرگواران حرف ما را تأييد كردند و كارهاي 
آنه��ا را تقبيح كردند. موضوعي ك��ه براي من جالب 
توج��ه بود آيت الل نوري همداني در خيلي از موارد از 
ما آگاه تر بودند و گفتند من روزي 2 ساعت مطبوعات 
مي خوانم با اين اس��تدلال كه خطوط انحرافي جريان 
مقابل را در مطبوعات آنها مي توان پي گرفت. لذا تمام 
مطبوعات آنها را مطالعه مي كردند. لذا ارتباطاتمان با 

علما را مستمر كرديم.
   در پای�ان اگ�ر ناگفت�ه و یا صحبت�ی دارید 

بفرمایید.
در اين مقطع انجمن اس��لامي به س��رعت مسير 
س��كولار ش��دن را طي مي ك��رد تا جاي��ي كه رئيس 
انجمن اسلامي دانش��گاه با شلوارك منقش به پرچم 
امري��كا در خوابگاه راه مي رفت. س��ال 79 يا 80 كه 
امريكا حتی به افغانستان حمله كرده بود، انجمنی ها 
تا آنجا پيش رفته بودند كه حاضر نبودند حتی پرچم 

امريكا را آتش بزنند.
   این موضوع را رسماً اعلام کردند؟

بله. ما تجمعي داشتيم براي مخالفت با سياست هاي 
امريكا مبني بر حمله به افغانس��تان كه از انجمن هم 
دع��وت كرديم حضور داش��ته باش��ند ام��ا آنها براي 
حضورشان شرط گذاشتند كه پرچم امريكا آتش زده 
نشود و شعاري عليه امريكا داده نشود! از سوی ديگر 
سال 79 مقدمه س��ال 80 و انتخابات هشتم رياست 
جمهوری بود كه مجلس شش��م هم شكل گرفته بود. 
ما با اين پتانسيل لازم ديديم كه وارد صحنه بشويم. 
لذا ب��ه تهران آمديم و به منزل آق��اي توكلي رفتيم. 

آقاي توكلي نظر ما را در مورد حضور خود خواس��ت 
كه ما گفتيم لازم اس��ت ش��ما حضور داش��ته باشيد 
حتي اگر رأي نياوريد چون تعداد آراي ما وس��يله اي 
مي ش��ود براي مطالبات ما از دولت. البته آقای توكلي 
هم مطالبي را براي روش��ن كردن ديدگاهش براي ما 
گفت كه براي ما بيش��تر تبديل به ش��بهه شد. مثلًا 
در م��ورد ارتباط با امريكا گفت م��ن ارتباط با امريكا 
را امري حرام و غيرممكن نمي بينم. ش��ايد اگر ببينم 
از لح��اظ منطقي و عقلي مانعي ب��راي ارتباط وجود 
ن��دارد اين كار را انجام دهم. همان جا بچه هاي ما به 
صحبت هاي آقا در س��ال 7۶ در م��ورد عدم رابطه با 
امريكا اش��اره كردند كه ايشان گفت كه شرايط تغيير 
كرده است و يا براي مثال خيلي افتخار مي كرد كه با 
آستين كوتاه هستم و مانعي نمي بينم و ... كه ما اين 
چنين تفكراتي را در فيلم انتخاباتي ايشان نيز ديديم 
كه براي جذب اقش��ار مختلف با يك دختر بدحجاب 
مصاحبه ش��د و... )كه بعداً مشخص شد بازيگر بوده( 
و حت��ی به ياد دارم آقاي توكلي عكس امام و رهبري 
را ه��م در تبليغات خودش نگذاش��ته بود كه بالاخره 
اين ها پيامهايی داش��ت. ولي در مجموع ايش��ان خب 
خيرالموجودين بود و احتمال رأي آوردن هم داش��ت 
كه به همين خاطر بچه ها گفتند كه ما س��تاد شما را 
راه مي اندازيم كه عملًا هم س��تاد آقاي توكلي دست 
بچه هاي جامعه افتاد. بعد هم انتخابات برگزار ش��د و 
آق��ای خاتمی مجدداً رأی آورد و فضای دانش��گاه در 
هم��ان روند قبل��ی ادامه پيدا كرد. مث��لًا يكی از اين 
موارد ماجراي بردهاي دانش��جويي ب��ود كه به تمام 
انجمن ها ابلاغ شد كه يك ستون آزاد مشخص كنند 
و هر چه مي خواهند در آنجا مرقوم كنند. متأس��فانه 
در اين بين خيلی اهانت ها هم انجام می شد، از توهين 
به آقا گرفته ت��ا توهين به ارزش ها و مباني ديني و... 
و هر كس��ي هم كه مخالفت مي كرد مي گفتند ش��ما 
ج��واب آن را بدهيد. يعني ب��ازي در زميني كه آنها 
تعيي��ن كرده بودند. بنابراين ما احس��اس كرديم اين 
زمين بازي براي ما نيس��ت. و يا در همان س��ال 80 
ماجراي 127 نماينده مجلس شش��م پيش آمد كه به 
آقا نامه ای موهن نوش��تند ك��ه در اين مورد بچه هاي 
جامعه اسلامی دانشگاه ما واكنش تندي نشان دادند. 
به اين صورت كه بچه ها تقسيم كار كردند و بچه هاي 
هر شهرستان به نماينده شهر خودشان زنگ مي زدند 
و به او اعتراض ش��ديد اللحني انجام مي دادند. دقيقاً 
يادم هس��ت كه يكي از نمايندگان مجلس شش��م به 
اسم احمد شيرزاد كه استاد دانشگاه صنعتی اصفهان 
ه��م بود، هنگام ورودش به دانش��گاه بچه هاي جامعه 
ب��ا او برخورد تندي داش��تند و ب��ا بيانيه هاي متعدد 
فضا را براي او خيلي س��نگين كرده بودند. در همان 
مقطع شيرزاد به دفتر جامعه اسلامی در دانشگاه آمد 
و گفت خواهان صحبت با بچه هاي جامعه مي باش��د 
ك��ه ما هم در جواب گفتيم كه حرف هاي ش��ما را از 

تريبون مجلس شنيديم و حرفی با شما نداريم.
   حرفهایش در مورد انرژی هسته ای؟

بله. حرفهای نابجا و بس��يار تندی عليه نظام زده 
بود ك��ه حتی صدای كروبی هم درآم��ده بود و به او 
گفته بود اين صحبت های ش��ما همان حرفهای راديو 
اس��رائيل اس��ت! حالا تصور كنيد اين آق��ا با پررويي 
آمد در دفتر جامعه نشس��ت و می خواس��ت با بچه ها 
صحبت كند تا بلكه آنها را مثلًا آرام كند اما در نهايت 
بچه ها كوتاه نيامدند و با او برخورد بسيار تندی مثل 
خودش انجام دادند و او را از دفتر جامعه رسماً بيرون 

انداختند كه سر اين ماجرا بسيار مفتضح شد.

آنجا كه رسيدم 
ديدم يک حجله 
گذاشته اند به 
عنوان شهداي 
دانشجو! بعد 

هم دم در يكي 
از دانشجوها 
آمد و به من 

گفت: چرا 
مي آيي دانشگاه؟ 

گفتم: چون 
امتحان داريم! 

گفت امتحان 
چي؟ دانشجوها 
را كشته اند و 

بعد شروع كرد 
به گريه كردن. 
گفتم كجا كشته 
شده اند؟ گفت 

مگر خبر نداري؟ 
كوي دانشگاه را 
به خاك و خون 

كشيده اند

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي

از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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